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Tabloul prezintă o casă luminată din interior cu un 
felinar și un copac de formă conică în fața ei.

Peisajul sugerează noaptea, iar cerul, ziua. Incluzând 
două condiții ireconciliabile într-o scenă, Magritte de-
montează înțelegerea comună a timpului. Conștient de faptul 
că ziua și noaptea coexistă în lume, pictorul este preocupat 
să redea imaginea vizibilă a reconcilierii contrariilor.

Cel mai scump tablou al pictorului suprarealist 
belgian René Magritte, intitulat „Le Principe du plaisir”, a 
fost vândut pentru suma record de 26,8 milioane de dolari la 
o licitație organizată de casa Sotheby’s la New York.

Tabloul lunii noiembrie

 Rene Magritte - Imperiul luminilor - 1954.
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TimișRECAS,
„Toate localitățile aparținând orașului Recaș se vor bucura 

de aceleași facilități!”

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș

Rubrica școlii 
Mai multe zile libereVEȘTI BUNE

Deși grăbit, domnul primar Pavel Teodor, își găsește între filele agendei 
sale  atâta  răgaz  încât  să  poată  dialoga  pentru  pagina  orașului  său, 

aflată  în  acest mic  jurnal  al  administrațiilor  din  vestul  țării.  Bucuroasă,  am 
pornit grăbită reportofonul…

Domnule  primar, 
am  vorbit  în  rândul 
trecut  despre  tineri  și 
despre  locuințele  pe 
care  le  pregătiți  pentru 

a  putea  păstra  tinerețea  și  chiar  pentru  a  atrage 
tineri în orașul dumneavoastră.

Da, și referitor la acel subiect al conversației 
noastre, reamintesc că Planul Urbanistic Zonal este 
finalizat, pentru construirea de locuințe desigur, este 
finalizat cum spuneam, atât în Recaș, cât și în Izvin. 
Loturile fiind de pe acum ocupate în proporție de 
100%.

Care  este motivul  care a determinat  această 
grabă pentru ocuparea lor?

Aceste două așezări fiind cele care determină 
cele mai multe solicitări. De altfel, cunoscând 
numărul crescut de solicitanți, voi încerca să aflu noi 
soluții pentru a definitiva și un alt PUZ.

Unde  va  putea  fi  întâlnit  acest  viitor  plan 
urbanistic?

La Recaș, un astfel de PUZ se va afla în zona 
străzii Petrovaselo.

Cu ce suprafață?
Vom avea 38 de terenuri, cu o suprafața de 800 

mp.
Domnule  primar,  din  ce  motiv  nu  s-a 

definitivat mai repede un astfel de proiect?
Domnișoară Mihaela, de cinci ani de zile mă 

lupt cu instituțiile statului pentru a reuși să obțin de 
la Agenția Domeniilor Statului suprafața de teren 
care odată a aparținut fermei sericicole…

Să  consemnăm,  pentru  cititorii  noștri,  că 
vorbind  despre  sericicultură  ne  referim  la  acea 
ramură a zootehniei, care are ca obiect creșterea 
și  înmulțirea  viermilor  de  mătase,  în  vederea 
obținerii gogoșilor destinate prelucrării.

Exact. Ei, această suprafață odată obținută 
se dovedește de mare interes pentru dezvoltarea 
așezării noastre, în sensul că acest spațiu, destinat 
locuințelor pe o suprafață de 50 de hectare, ar duce 
la o dezvoltare fără precedent a orașului nostru. Ba 
mai mult, s-ar îmbina foarte bine zona de locuințe 
cu zona industrială, mai ales din punctul de vedere 
al investitorilor.

Bănuiesc  că  și  celelalte  comunități  se  vor 
bucura de astfel de oportunități?

Bineînțeles, toate lacalitățile orașului Recaș se 
vor bucura de aceleași facilități. La Izvin, de pildă, 
avem PUZ-ul industrial cu nouă loturi cuprinse între 
0,5 și 2,0 hectare…

Destinate cui?
Destinate potențialilor investitori și concurența, 

te asigur, este acerbă.
Vom întâlni și locuințe în apropierea acestui 

perimetru?
Din păcate, posibilitățile de dezvoltare a unui 

proiect de locuințe, deocamdată, sunt mai reduse.
Știind  că  sunteți  așteptat  la  o  întâlnire  a 

„Asociației  Primarilor  din  Banatul  Istoric”,  al 
cărei vicepreședinte sunteți, vă rog să fiți de acord 
să  continuăm  dialogul  nostru,  pe  acest  aspect,  
într-una din edițiile viitoare ale jurnalului nostru.

Cu plăcere.

Clasele terminale din învățământul primar și liceal 
au mai multe zile libere pe care le vor folosi ca 

să se pregătescă pentru examenele naționale. Pentru clasa 
a XII-a anul școlar se încheie în data de 31 mai 2019, iar 
pentru clasa a VIII-a, în data de 7 iunie 2019. Elevii nu vor 
face ore nici în timpul programului național „Școala altfel”, 
care are o durată de 5 zile consecutive lucrătoare în timpul 
anului școlar și poate fi derulat în perioada 1 octombrie 
2018 - 31 mai 2019, pe baza unei planificări ce rămâne 
la decizia școlilor. Desfășurarea programului „Școala 
altfel” nu coincide cu perioada alocată susținerii tezelor 
semestriale. Mai mult, școlile și inspectoratele școlare 
vor marca prin manifestări specifice ziua de 5 iunie - Ziua 
Învățătorului, în măsura în care, prin contractul colectiv de 
muncă aplicabil, nu este instituită ca zi nelucrătoare. 

În zona Recaș continuă lucrările de 
montare a conductelor din proiectul 

„BRUA”. Este vorba despre dezvoltarea pe te- 
ritoriul României a „Sistemului Național de 
Transport Gaze Naturale”, pe coridorul Bulga-
ria–România-Ungaria-Austria. Conducta va tra- 
versa în România 11 județe: Giurgiu, Teleor-
man, Dâmbovița, Argeș, Olt, Vâlcea, Gorj, 
Hunedoara, Caraș-Severin, Timiș și Arad. În 
Timiș, ea va trece prin comunele Găvojdia, 
Coșteiu, Belinț, Ghizela și Topolovățu Mare, 
prin orașul Recaș și municipiul Lugoj. Această 
conductă de transport va permite, în viitor, 
interconectarea cu conductele care vor avea 
ca surse potențiale de alimentare gazele din 
Marea Neagră. Termenul de finalizare este 31 
decembrie 2019.
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SÂNMIHAIU ROMÂN
„În doi ani s-au modernizat mai bine de doisprezece

 kilometri de drum!”

Timiș

Domnule  primar, 
dacă am adăuga și satul 
reședință  de  comună, 

cu  Utvin  și  Sânmihaiu  German,  la  cât  se  ridică 
numărul locuitorilor comunei Sânmihaiu Român?

Dacă îi mai adăugăm și pe nerezidenții cu 
proprietăți pe raza comunei, la mai bine de 10.000. 

Un adevărat orășel.            
O comună mare și frumoasă, domnișoară 

Mihaela. O comună pentru care, de curând, am 
accesat, prin „Agenția pentru Finanțarea Investițiilor 
Rurale”, fondurile necesare unui proiect integrat 
complex, format din câteva obiective.

Cum ar fi?
În primul rând asfaltarea și modernizarea 

drumurilor...
O preocupare constantă a dumneavoastră, de 

la începutul mandatului.
Da, am acordat, este adevărat, o atenție aparte 

acestui aspect, dovadă că de la începutul mandatului 
meu, în doi ani de zile, s-au modernizat mai bine de 
12 kilometri de drum.

Cum ați găsit comuna, atunci când ați venit la 
conducerea primăriei?

De la Revoluția din ’89, până în urmă cu doi ani 
de la venirea mea, din cei 52 de kilometri cât măsoa- 
ră străzile comunei, erau asfaltați circa 700 de metri.

Pe domnul Viorel Mărcuți,  edilul  comunei Sânmihaiu Român, dacă 
nu  îl  întâlnești  în  biroul  său din  primărie,  atunci  îl  poți  întâlni  în 

comună, preocupat de stadiul lucrărilor aflate în grija administrației sale. Cum, 
la fel de ușor, îl poți vedea la diverse instituții județene, în căutarea obținerii 
fondurilor necesare comunei sale. Mereu răbdător, mereu amabil.

Vă  sprijiniți  în  acest  efort  și  de  fonduri 
europene?

Cu siguranță, avem o finanțare pe fonduri euro-
pene pentru încă 8 kilometri, iar avansul pentru exe-
cuția acestei lucrări, se află în contul unității noastre.

Și vă aflați în ce fază?
Ne aflăm în faza de achiziție publică.
Bugetul local contribuie la acest proiect?
Cu siguranță, fonduri de la bugetul local se 

regăsesc în asfaltarea a peste 1,5 kilometri de străzi.
Domnule  primar,  știu  că  acordați  același 

interes drumurilor ce duc spre exploatațiile agricole. 
Sunteți  mulțumit  de  felul  în  care  se  lucrează  pe 
acest segment?

Da, cu atât mai mult cu cât dispunem de fonduri 
pentru a finaliza încă 13 kilometri de drumuri pentru 
aceste exploatații.

La o socoteală sumară, se poate afirma, ceea 
ce  de  altfel  se  vede  cu  ochiul  liber,  anume  că  în 
doar doi ani de mandat ați modernizat mai bine de 
jumătate din drumurile comunei.

Da, se poate spune astfel, iar prin obținerea altor 
finanțări, doresc să finalizez ce mai este de finalizat.

Domnule  primar,  din  respect  pentru  timpul 
dumneavoastră,  vă  rog  să  fiți  de  acord  să  vorbim 
despre celelalte obiective la o viitoare întâlnire.

Cu plăcere.

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Rubrica elevilor
Sensul expresiei „Oul lui Columb”

Nu uitați! 
Angajaţii îşi pot cumpăra retroactiv vechimea la pensie, 

până la 31 decembrie 2018
Aurel MIHUȚ

Potrivit Legii nr. 186 din 2016, actualizată prin Legea nr. 
238 din 2017, angajaţii care nu s-au pensionat încă se 

pot asigura retroactiv la pensie, adică îşi pot cumpăra vechime 
la pensie pentru perioade de timp din ultimii cinci ani în care nu 
fost asiguraţi la sistemul asigurărilor sociale, începând din data 
de 27 octombrie 2016. Pentru aceasta trebuie să încheie cu Casa 
de Pensii din judeţul în care au domiciliul contracte de asigurare 
socială în care specifică perioadele din ultimii cinci ani de zile 
în care vor să achite retroactiv contribuţia de asigurări sociale. Îşi 
poate cumpăra retroactiv vechime la pensie orice persoană, 
indiferent de cetăţenie, cu domiciliul sau reşedinţa în România, 
care îndeplineşte, cumulativ, următoarele condiţii: nu are calitatea 
de pensionar la data încheierii contractului de asigurare socială; 
nu a avut calitatea de asigurat în sistemul public de pensii, în 
perioada pentru care vrea să se asigure retroactiv la pensie; nu a 
avut obligaţia asigurării în sistemul public de pensii în perioada 
pentru care vrea să se asigure retroactiv la pensie. Data-limită până 
la care pot cumpăra vechime la pensie este 31 decembrie 2018.

Oul lui Columb este o expresie 
care se referă la o idee sau o 

descoperire strălucitoare, despre care cei 
ce nu sunt în stare să o realizeze, când li 
se explică în ce fel s-a putut împlini, spun 
că este simplă şi uşoară sau se miră că nu 
s-au gândit şi ei, minimalizând importanta 
situaţiei respective. Sau, în spiritul unei 
ziceri autohtone, „după război, mulţi 
viteji se arată”. La Expoziția universală 
din 1893, genialul inventator Nicolas 
Tesla a utilizat „Oul lui Columb” pentru a 
demonstra principiile câmpului magnetic 
rotitor, plasând un ou din cupru într-un 
câmp magnetic, oul rotindu-se în jurul 
axei sale și rămânând 
vertical, sprijinit pe 
unul dintre capete, 
prin efect giroscopic.
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TimișCHECEA
„Tot ceea ce mi-am propus am reușit să înfăptuiesc!”

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Domnule primar, Florea Daniel Florin, cum 
a fost anul 2018 pentru Primăria Checea?

Trebuie să spun că a fost un an foarte bun. Tot 
ceea ce mi-am propus am reușit să înfăptuiesc. A 
fost un an cu succes.

De exemplu?
De exemplu mi-am propus să schimb sistemul 

de iluminat public în Checea și am reușit. Aveam 
un sistem învechit care funcționa cu neoane. Nu era 
bine. Adesea se ardeau și trebuiau schimbate. Se 
creau multe probleme. Acum avem leduri peste tot 
– pe fiecare stradă, pe fiecare stâlp. Este foarte bine. 
Nu există loc unde să nu avem lumină și să nu se 
vadă noaptea. Așa trebuie. Cetățenii pot circula în 
siguranță la lumină.

Cum  de  ați  reușit  acest  proiect  care,  într-
adevăr, era o necesitate pentru Checea?

Am avut proiectul de anul trecut pe PNDL, dar 
nu am prins finanțare și am primit o ofertă de la o 
firmă să schimbăm sistemul pe banii primăriei. A avut 
loc o negociere serioasă și am reușit să ajungem la o 
înțelegere avantajoasă. Din această vară am început 
și am finalizat în scurt timp proiectul. Acum e foarte 
bine. Nici nu se compară cu ce a fost. Neoanele nu 
aveau așa putere de a ilumina. Era altfel înainte. 
Acum e strălucitor, e multă lumină în comună. E 
o lumină puternică noaptea. Se vede foarte bine. 
Înainte nici nu erau neoane pe toți stâlpii. Foarte des 
trebuiau schimbate. Cumpăram altele, erau depășite 
de realitate. Acum, cu leduri e cu totul altceva. Mult 
mai bine.

Să  amintim  de  alte  proiecte  frumoase  care 
v-au ieșit anul acesta și de care sunteți mândru?

Da. Anul acesta am renovat școala și centrul 
civic. Acum avem două parcuri. Unul este de joacă 
pentru copii, unde mai trebuie să vină echipamentele 
și îi vom da drumul, îl vom inaugura. Va fi sută la 
sută funcționabil. Mai mult, avem o stradă lângă 
primărie pe care vrem să o închidem și să o facem 
pietonală. Acolo avem un parc mare și frumos. Mai 
trebuie să primim pomii pentru parc. Acum, avem 
un sistem nou de irigat, performant. Autonom și 

Cu  tânărul,  foarte  tânărul  primar  al  comunei  Checea  este  mereu  o 
încântare să dialoghez. Surclasându-și adversarii la recentele alegeri, 

el a arătat, chiar și adversarilor, prin proiectele pe care le dezvoltă, că alegerea 
sa  în  poziția  de  edil,  a  fost  una  corectă.  Citiți  interviul  de mai  jos  și  vă  veți 
convinge și dumneavoastră, cititorii noștri din alte localități. 

Dialogând  cu  dânsul,  mi-am  amintit  brusc  ceea  ce  spunea  Constantin 
Noica:  „Când  un  tânăr  creşte  frumos,  iese  parcă  din  strâmbătate  întreaga 
lume.” Da, acest foarte tânăr edil m-a convins că viața oferă omului un mare și 
neprețuit dar – tinerețea – tinerețea plină de forțe, tinerețea plină de idealuri, de 

dorințe, de setea de cunoaștere, de sete de luptă, tinerețea plină de vise și speranțe.
automatizat. La școală am făcut garduri și platouri 
noi. Am înlocuit ușile și avem rampe noi. Tot ceea 
ce a fost învechit a fost înlocuit și renovat. Am 
lucrat foarte bine la școală, este frumos acum. De 
asemenea, am introdus sistem de supraveghere în 
comună, la intersecții și în parcuri.

Fiindcă  suntem  aproape  de  final  de  an,  ce 
pregătește Primăria Checea pentru cetățeni?

Avem serbarea anuală, susținută împreună cu 
școala din localitate, când va avea loc un frumos 
spectacol susținut de elevi, la sfârșitul căruia îi vom 
premia pe copiii buni la învățătură. Este o activitate 
care se desfășoară în fiecare an. Avem copii campioni 
la karate sau la dansuri. Avem elevi care au participat 
la olimpiade. Pe toți îi premiem în decembrie. Anul 
acesta nu știu dacă o să reușim, dar la anul vrem să 
îi premiem pe toți elevii care au note bune. Vrem să 
îi stimulăm astfel pe copii să aibă rezultate înalte la 
învățătură. Vrem să dăm premii la elevii buni.

Dumneavoastră,  personal,  ce  veți  face  de  1 
Decembrie?

Eu vreau să merg la Alba Iulia, unde va avea 
loc marele eveniment de sărbătorire a Centenarului. 
În 6 decembrie, când o să organizăm serbarea de 
Moș Nicolae, vom marca într-un fel și Centenarul 
aici în comună.

Domnule  primar,  ce  așteptări  aveți  pentru 
anul 2019?

Să fim sănătoși cu toții. Sănătate să avem, 
că restul se rezolvă. Nimic nu e mai important ca 
sănătatea omului. Banii și timpul nu au nicio valoare, 
dacă nu ai sănătate. Am un PNDL 2, un proiect de 
asfaltare, pentru aproximativ 3,5 km în sat. Atunci, 
vom avea asfalt peste tot. E în evaluare pe SEAP. 
Aștept verdictul să pot da drumul la licitație. Mai  
am un proiect pentru un teren de fotbal, care e la 
AFIR pentru implementare. E trecut, mai aștept 
verdictul final. Mai avem un drum către Cenei pe 
care doresc să îl fac. Vrem să fie două intrări în 
comună, pentru că acum avem numai una. Mai e o 
variantă ocolitoare.

Dialog consemnat de Gheorghe MIRON
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Pagină realizată de prof. Ana Maria POPA

Liceul Tehnologic Regele Mihai I - Săvârșin

Luni, 22 octombrie 2018, am fost onorați 
de prezența Majestății Sale Margareta 

Custodele Coroanei române și de Alteța Sa Regală 
Principele Radu, care  au participat la dezvelirea 
plăcii cu noua denumire a liceului din Săvârșin. 
Acesta va purta numele fostului  monarh ”Liceul 
Tehnologic Regele Mihai I” . D-l primar, Ioan 
Vodicean, mărturisește că „am transmis această 
dorință Casei Regale și nu de mult am primit răspuns 
afirmativ. Pentru întreaga comunitate este o onoare 
să aibă o școală care să poarte numele Regelui.”

La festivitate au răspuns invitației de a participa 
reprezentanții celor mai importante instituții: 
d-na Prefect Florentina Horgea, d-na Inspector Școlar 
General Anca Stoenescu, d-l Inspector General 
Adjunct al ISJ Arad Nicolae Pellegrini,  părintele 
paroh al  Parohiei  Ortodoxe din Săvârșin Călin 
Mădăluță, d-l Primar Ioan Vodicean, consilieri lo- 
cali, cadrele didactice ale liceului, precum și elevii 
școlii.

D-na director, Costea Luminița, în cuvântul său, 
a vorbit despre importanța acestei zile: „Participăm 
astăzi la un eveniment care va rămâne în memoria 
afectivă a comunității noastre școlare, prilejuit 
de atribuirea denumirii Regele Mihai I Liceului 

Tehnologic din Săvârșin. Pe 
Majestatea Sa Regele Mihai 
îl considerăm un făuritor de 
istorie. Este un titlu de glorie, 
pe care istoria îl conferă ma-
rilor spirite ale umanității.  Ma- 
jestatea Sa este un simbol al 
unității și demnității poporului 
român, exemplu de modestie, 
curaj și demnitate. Un ex-
cepțional model de viață lă-
sat moștenire generațiilor de 
azi.”

Familia Regală a oferit 
școlii un tablou al Regelui  
Mihai care se află la intrarea 
principală, iar d-na director, 
în semn de respect și profundă 
recunoștință, i-a înmânat 
Majestății Sale Margareta, ca 
simbol, cheia școlii.

Proiect Erasmus+ la Săvârşin
Elevii Liceului Tehnologic „Regele 

Mihai I” din Săvârșin care vor 
desfăşura în perioada 2018-2020 proiectul 
„Instruire practică prin mobilitate europeană 
– o poartă deschisă către o carieră de succes”.

Scopul proiectului constă în creşterea 
calităţii pregătirii profesionale a elevilor prin 
participarea la stagii de instruire practică, 
cu durata de trei săptămâni, în companii de 
profil din Barcelos, Portugalia.

TÂRGUL DE BUCATE ÎN IMAGINI
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CENEI Timiș

„Cu un miliard de lei vechi, viceprimarul vrea să cumpere 
un autotun de pe internet”!

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

De la biroul nostru agricol
Condiții de eligibilitate pentru a primi subvenții pentru motorină

Dragi agronomi ai comunei Cenei, vă reamintim faptul că, 
pentru a primi acest sprijin, solicitanții trebuie să fie persoane 

fizice autorizate sau persoane juridice, iar de subvenție pot beneficia 
și fermierii care au folosit utilaje închiriate. Nu pot beneficia de acest 
sprijin fermierii care sunt persoane fizice, trebuind să fie înregistrați fie 
ca persoane fizice autorizate, fie ca persoane juridice.

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

Cu  domnul  primar  al  comunei Cenei,  stau mereu  de  vorbă  pe  fugă. 
Înainte de a îl întâlni, colegii mi-au vorbit de problemele pe care le are 

cu actualul consiliu local. Acest consiliu poate fi schimbat și va fi cu siguranță 
schimbat  la viitoarele alegeri. Pentru că, așa cum am înțeles din dialogul cu 
domnul primar, la Cenei, majoritatea membrilor consiliului local sunt împotriva 
oricărui proiect benefic comunei. L-am întrebat:

Ce  nu  puteți  înțe-
lege,  domnule  primar,  din  atitudinea  acestor 
consilieri  locali.  Nu  a  tuturor,  a  celor  cunoscuți 
deja de oamenii comunei?

Atitudinea lor privind nebinele comunității.
Îmi puteți da un exemplu?
La una din ședințele recente, alianța PSD-

ALDE, a considerat că nu este necesar să se 
prezinte…

Ce motiv au invocat?
Pe motiv că nu am convocat o ședință ordinară.
Plictisitor argument. Ce proiecte vă boicotează 

acești consilieri?

De pildă la centrul civic, acolo unde am 
deja lucrări începute, se opun acestor lucrări. Și 
doresc dânșii ca din banii pentru aceste lucrări, să 
cumpărăm o mașină de pompieri. Eu nu spun că nu 
ar fi necesară, dar noi avem mai bine de un miliard 
de lei, pentru achizițonarea unui autotun nou, ei, 
viceprimarul o ține scai să cumpărăm un autotun 
vechi găsit de el pe internet! Ce a găsit el, are 30 de 
ani vechime! Ori eu cu așa o vechitură nu pot fi de 
acord.

Domnule  primar,  a  mai  avut  comuna 
consilieri care să nu dorească binele oamenilor?

Nu, niciodată nu am avut astfel de cazuri.

Din poezia frumoasă a lumii
Arta poetica
Alexandru ANDRIȚOIU

Cea mai frumoasă lună e în lac,  
cel mai frumos luceafăr e pe mare,  
și cîntă cel mai sincer pitpalac 
nu-n pomi, ci-n amintiri și în uitare.  

Cea mai frumoasă floare e pe sâni,  
sau în surpate plete de femeie - 
și nu lucesc, pe cer, ca în fântâni,  
fantomele de lux din curcubeie.  

E aurul mai cald în inelar 
și șoldul mai cu linii sub mătasă,  
în nuntă-i vinul cel mai plin de har 
și-n rouă raza cea mai languroasă.  

Culori și mirodenii cercuri fac 
în jurul meu. Argila mea tresare 
și cu cămașa cerului mă-mbrac. 
Și iată-mă-s, deodată, cer și zare. 
..................................................... 
Cea mai frumoasă lună e în lac.    

Dacă cineva te-ar întreba…
...care a fost cel mai rău an 

pentru oameni, probabil ai răspun-
de 1347, când ciuma a lovit Eu-
ropa. Sau perioada 1941-1945. 
Sau 1918, când pandemia de gripă 
a ucis peste 100 de milioane de 
oameni. Realitatea e că niciunul 
dintre acestea nu e răspunsul co-
rect. Anul 536 a fost cel mai rău, 

deși e un an fără genocid sau 
epiemii. A fost începutul uneia 
dintre cele mai rele perioade 
trăite de om, dacă nu cel mai rău 
an dintre toți. Iar situația nu s-a 
îmbunătățit decât începând cu anul 
640. În anul 536 se împlinea un 
deceniu de la începerea domniei 
împăratului bizantin Iustinian 

I, zis cel Mare. A fost anul în 
care s-a instalat o ceață deasă, 
din senin, care a blocat soarele, 
făcând ca temperaturile să scadă 
brusc și să se instaleze ani de haos 
în întreaga lume. Seceta făcea 
ravagii, grânele au fost distruse, 
s-a instalat foametea. Mai mult, în 
China a nins vara.

Vorbiți și scrieți corect românește
De-alungul, dealungul, sau de-a lungul ?

Structura din titlul articolului, din punct de vedere 
morfologic, poate avea valoarea unei locuţiuni 

adverbiale sau a uneia prepoziţionale. În orice situaţie, 
aceasta se scrie corect: de-a lungul (cu cratimă între 
de şi a, iar lungul, alt cuvânt): Am mers de-a lungul râului / De-a 
lungul timpului s-au petrecut multe evenimente / Am cutreierat țara 
de-a lungul şi de-a latul etc. Aceeaşi ortografiere este valabilă şi în 
cazul altor locuţiuni cu o structură similară: de-a latul, de-a dura, de-a 
dreptul, de-a curmezişul, de-a buşilea, de-a berbeleacul, de-a prin-
selea, de-a puia-gaia, de-a pururi / de-a pururea, de-a rândul, de-a rosto- 
golul, de-a surda, de-a tumba etc. Exemple: Ani de-a rândul am parcurs 
această distanţă / Am vorbit de-a surda (în zadar / degeaba) / Ne jucăm 
de-a puia-gaia / Copacul a căzut de-a curmezişul drumului etc.
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FÂRLIUG Caraș-Severin

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Cetățeni de onoare ai comunei: FRANCISC VAȘTAG

Francisc Vaştag sau 
„Diamantul rar”, cel 

care  a cucerit în ’89 primul 
titlu de campion mondial 
la box pentru România, 
este una din personalitățile 
cărora administrația comunei 
Fârliug, le-a conferit titlul 

de „Cetățean de 
Onoare”. Diploma 
atestă aprecierea şi 
recunoştiinţa pen-
tru întreaga sa acti-
vitate ca sportiv, an- 
trenor şi, nu în ul- 
timul rând, ca prie- 
ten sincer al fârliu-
genilor.

Francisc Vaş-
tag deţine un record de meciuri câştigate la amatori: 
385 şi doar 17 înfrângeri. Cu toate acestea nu a făcut 

pasul spre boxul profesionist. Cel mai bun boxer ro- 
mân al tuturor timpurilor a fost şi un mare antrenor.  
Cele mai bune rezultate ale pugiliştilor români au  
fost reuşite cu Feri în postura de antrenor coordo-
nator.

În anul 1998 a participat în calitate de antrenor 
la Campionatele europene, unde  a luat cinci medalii 
la Minsk. În 1999 a obţinut şapte medalii, marcând 

astfel cel mai bun 
rezultat pe care 
l-a avut România 
vreodată.

Francisc Vaş-
tag a început boxul 
la CSM Reşiţa, dar 
a mai activat la 
Metalul Bocşa, Di-
namo Bucureşti, Se- 
lena Bacău şi Free-
dom Star Constanţa.

Francisc Vaş-
tag şi cubanezul Teo- 

filo Stevenson sunt consideraţi cei mai buni 
 boxeri mondiali ai tuturor timpurilor la amatori.

Noi oportunități de finanțare
Agenția pentru Finanțarea Investițiilor Rurale 

reamintește tuturor celor interesați că în această 
perioadă sunt fonduri disponibile pentru investiții în 
procesarea și marketingul  produselor agricole prin inter- 
mediul submăsurii 4.2 din Programul Național de Dez-
voltare Rurală 2014 – 2020.

Data limită de depunere a solicitărilor de finanțare 
pentru procesarea produselor agricole este 31 ianuarie 
2019, în limita fondurilor disponibile.

De asemenea, în această perioadă sunt active mai 
multe linii de finanțare prin intermediul cărora se pot 
solicita fonduri europene prin PNDR 2020

Sistemul imunitar al copiilor, dar și al adulților, este 
dat peste cap atunci când vine toamna. Schimbările 

bruște de temperatură, vântul și ploile sunt elemente care pot 
favoriza apariția virozelor. Virozele de toamnă, indiferent 
că vorbim despre răceli, gripe, bronșite, rinite alergice, 
sinuzite bacteriene acute, sau faringite se caracterizează 
printr-un cumul de simptome asemănătoare, cu toate 
localizate la nivelul tractului respirator superior. Pentru 
că sunt localizate la nivelul nasului și gâtului de cele mai 
multe ori simptomele includ: u inflamarea mucoasei nazale; 
u nas înfundat; u secreții nazale; u strănut; u dureri în gât; 
u dureri de cap; u ochi înroșiti (conjunctivită); u febră (doar 
la copii).

Fabula lunii noiembrie
Întrebare și răspuns

George TOPÂRCEANU
Rumegând cocenii de pe lângă jug,
S-a-ntrebat odată boul de la plug:
 – Doamne, pe când alţii huzuresc mereu,
Pentru ce eu singur să muncesc din greu?… 
La-ntrebarea asta, un prelung ecou
I-a răspuns din slavă:
– Pentru că eşti bou…

Sfatul medicului
Atenție la virozele de toamnă!

Începutul înţelepciunii este frica de 
Dumnezeu şi cu cei credincioşi ea se 

formează o dată în sânul mamei. u Nu te 
făţărnici înaintea oamenilor, şi buzelor tale ia 
aminte. u Nu te înălţa, ca să nu cazi şi să aduci 
necinste sufletului tău. u Nu face rele şi nu te 
va prinde răul. u Depărtează-te de la nedreptate 
şi nedreptatea se va depărta de la tine. u Nu 
chinui pe robul care munceşte cinstit, nici pe 
simbriaşul care îşi pune 
tot sufletul. u Nu te 
abate de la femeia bună 
şi înţeleaptă, că harul 
ei este mai bun decât 
mărgăritarele.

Cuvântul care zidește

De la departamentul nostru agricol
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LENAUHEIM Timiș

„Ce construim acum în comuna Lenauheim, 
construim pentru o lungă perioadă de timp!”

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Domnule primar, alergați, alergați…
Domnișoară, cine crede că o primărie se 

conduce din birou se înșeală.
Ce pregătiți?
Procesul de asfaltare a mai bine de nouă 

kilometri de drum.
Când  preconizați  să  tăiați  panglica  acestor 

nouă kilometri?
Dacă vremea va ține cu noi, cu ajutorul bunului 

Dumnezeu, vom găta până în primăvară.
Care  este  proiectul  pe  care  îl  doriți  cu 

prioritate definitivat?
Într-o ordine aleatorie, canalizarea, gazul și 

bineînțeles asfaltarea drumurilor în întreaga comună.
Domnule  primar,  cunosc  atenția  pe  care 

o  acordați  școlilor,  vom  vorbi  în  numărul  viitor 
despre  felul  în care ați pregătit  școlile pentru a-i 
bineprimi  elevi  în  acest  an  de  învățământ.  Dar 
observ, și la dumneavoastră în comună, precum și 
în alte așezări, că numărul elevilor scade anual.

Da, ai dreptate, parcă toți anii comunismului nu 
am așteptat alceva decât să plecăm din țară, dovadă 
că azi numărul copiilor din comuna Lenauheim este 
cu cel puțin 300, mai mic decât în 1989. Și din acest 
motiv, facem și vom continua să facem eforturi 
reale, constructive, de păstrare a locuitorilor noștri 
în arealul comunei prin asigurarea unui nivel de trai 
decent, mulțumitor. Sigur, ne-am dori să-i putem 
convinge și pe cei care au plecat să se reîntoarcă, 
știut fiind că un mare număr din cei plecați, sunt 
oameni tineri de care comuna a avut și are nevoie.

În  foarte  multe  localități,  din  alte  județe, 
primarii  nu  mai  fac  față  efortului  de  a  asigura 

Despre  domnul  Ilie  Suciu,  primarul  comunei  Lenauhaim,  domnul 
Gheorghe  Lăpădat,  directorul  general  al  „Fondului  Național  de 

Garantare a Creditelor pentru Întreprinderile Mici și Mijlocii”, îmi spunea că 
este unul din primarii extrem de implicat în destinul comunei sale. „Un primar 
care, cu mult bun simț, convinge autoritățile decidente să-i fie alături în procesul 
de obținere a fondurilor necesare pentru derularea proiectelor aflate în folosul 
comunei sale. Mare lucru!” Și domnul Lepădat, știe ce spune… Dovadă că pe 
domnul primar l-am întâlnit, în fața primăriei, chiar în clipa în care se întorcea 
de la o întâlnire prin care a încercat să mai atragă fonduri pentru comună.

„ajutorul  social”.  La  Lenauheim,  cum  stați  din 
acest punct al întrebării?

Bine, numărul celor care ne solicită „ajutor 
social”, este tot mai redus, dovadă că nu avem mai 
mult de 20 de solicitanți, iar din aceștia 12 sunt apți 
de muncă.

Dacă tot v-ați făcut din canalizarea localității 
o prioritate, acordați același interes și pentru stația 
de epurare?

Fără îndoială, dorința mea este aceea de a 
avea stație de epurare separată în fiecare din satele 
comunei. Din acest punct de vedere, ar trebui să 
fim recunoscători întemeietorilor comunei noastre, 
care au gândit această așezare în așa fel încât ne-au 
asigurat nouă, celor de azi, prin distanța de la case la 
drum, suficient spațiu pentru lucrările de canalizare 
și nu numai. Și aș mai dori, dacă tot am ajuns aici 
cu discuția noastră, să fac un apel cetățenesc către 
toți locuitorii comunei Lenauheim, să dovedească 
înțelegere pentru micile neplăceri ivite ca urmare 
a activității noastre de canalizare. Domnișoară, ce 
construim acum în comuna Lenauheim, construim 
pentru o lungă, foarte lungă perioadă de timp.

Trece  timpul  și  nu  am  vorbit  nimic  despre 
„BRUA”. La ce distanță de comună se află această 
conductă cu gaz?

La un kilometru. Iată de ce țin foarte mult să 
racordez întreaga comună la gaz.

Domnule  primar,  vă  mulțumesc  pentru 
amabilitatea de a sta de vorbă.

Cu plăcere, cu atât mai mult cu cât m-am 
confesat, ca să spun astfel, în foaia de promovare a 
comunei mele.

De la biroul nostru agricol
Ce riscă fermierii care nu respectă condițiile de accesare a subvențiilor

MADR a anunțat recent, măsurile care vor fi luate împotriva fermierilor care nu se vor conforma 
tuturor condițiilor impuse pentru accesarea subvențiilor. Documentul pune accent în mod special 

pe respectarea termenului limită impus pentru depunerea cererilor unice, termen stabilit pentru data de 15 
mai. Fermierii care își vor depune cu întârziere cererile de finanțare riscă să fie sancționați, în funcție de cât 
de mult a fost depășită data limită și în funcție de motivele întârzierii. Doar în cazurile de forță majoră și de 
circumstanțe excepționale, fermierul nu va fi sancționat pentru depunerea cu întârziere a cererii de finanțare, 
însă în acest sens trebuie să prezinte documente justificative care să-i poată dovedi situația excepțională.
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Ecleziastul

VINGA
„Birocrația este devoratoare de timp!”

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Stiam, înainte de a mă întâlni cu domnul Negrei, că toamna este anotimpul 
său preferat. Și mai știam că Vinga, comuna ciocolatei  imperiale, și-a 

schimbat  înfățișarea  de  la  venirea  sa  în  fruntea  administrației  locale.  Fapte, 
realizări  la  vedere.  Din  această  grabă  pentru  fapte,  timpul  domniei  sale  este 
scurt pentru interviuri. Astfel încât, singura zi când am convenit să conversăm, a 
devenit ziua de sâmbătă.

Arad

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Domnule  primar  
Negrei,  ce  manifestări 

culturale vor avea loc în Vinga, la final de an 2018?
Vom avea marea sărbătoare de 1 Decembrie, 

când vom marca Ziua Națională a României și 100 
ani de la Marea Unire. Va fi un eveniment de suflet 
și trebuie să îi acordăm o mare atenție. Este și firesc. 
Probabil că vom organiza manifestarea cu o zi sau 
două înainte, fiindcă în 1 Decembrie unii din noi 
suntem invitați la marele eveniment care va avea loc 
în Arad, la nivel de județ. Carevasăzică, 100 de ani 
de la unire vor fi marcați la nivel înalt și măreț, la 
nivel de municipiu și județ. De asemenea, tot în luna 
decembrie, Primăria Vinga desfășoară „Serbarea 
Crăciunului”, un spectacol muzical-folcloric la 
care participă copiii școlii din localitate, iar la final 
primesc cadouri.

Domnule primar, cum a fost anul 2018 pentru 
Primăria Vinga?

Domnule Miron, evident că a fost un an cu bune 
și cu rele, așa cum e și normal. Nu poți avea numai 
lucruri bune, dar e bine să ne oprim și să vorbim 
numai de cele bune, fiindcă acestea sunt importante. 
Primăria Vinga a reușit să facă multe lucruri bune în 
acest an, pentru comună și pentru oameni. 

Din punctul de vedere al contractelor semnate 

pentru binele comunei, sunteți mulțumit?
Bineînțeles, în 2018, Primăria Vinga a reușit să 

semneze contracte pe asfaltarea de drumuri, dar și 
pentru modernizarea și reabilitarea a trei școli.

Cu fonduri...
Cu bani de la Ministerul Dezvoltării. Se execută 

lucrările, probabil că la anul vor fi terminate.
Știu  că  ați  reușit  să  damarați  și  proiectul 

canalizării.
Da am reușit să dăm drumul la procedura de 

licitație pentru canalizare. Aceasta e partea frumoasă 
a lucrurilor, să spunem așa.

Dar în spatele ei, domnule primar?
În spatele ei se află foarte multă muncă și o 

birocrație extraordinar de grea, care face treaba să 
meargă cu mare dificultate și este devoratoare de 
timp. Birocrația înghite foarte mult timp. Domnule 
Miron, vorbim de ani aici! În plus, legislația este 
foarte stufoasă și termenele sunt aberante. Aștepți și 
un an pentru o licitație, cu tot cu contestații. Ajungi 
ca după un an să semnezi contractul de execuție. Asta 
e situația la noi în România. Așa merge treaba, de 
aceea trebuie să vedem partea frumoasă a lucrurilor, 
să nu ne facem viața și mai dificilă. Cu atât mai mult 
cu cât modificarea acestor legi nu depinde numai de 
noi... De fapt, nu depinde de noi deloc.

Cuvântul BisericiiRubrica școlii
Admiterea la Academiile și liceele militare se modifică. Cum se 

calculează media în 2019. Termenul limită pentru înscrieri

A început deja întocmirea  dosarelor de candidat  pentru instituțiile 
militare de învățământ liceal, postliceal  și  universitar.

Ca  un  element  de  noutate, conform  Ordinului  nr. 4829 al 
ministrului Educației Naționale  (publicat în M.O. nr. 787 din 13.09.2018) 
modul de calcul al mediei de admitere utilizate  pentru  admiterea în 
colegiile naționale militare pentru anul  școlar 2019-2020  este: 

MFA=0,3 MA+0,7NT, in  care MFA – este  media  finală  de  
admitere;

MA – 0,2  media  de  absolvire  a  claselor  V-VIII + 0,8  media  de  
la  testele  naționale;

NT – nota  obținută  de  candidați  la  testul  
de  verificare  a cunoștințelor  ce  se  susține  la  
colegiile  naționale  militare.

Mai exact, la admiterea din 2019 în 
instituțiile de învățământ militar, media de 
admitere se calculează astfel:  30% media de absolvire a claselor V-VIII; 
70% notele la testele de verificare. Termenul limită de întocmire a 
dosarului de candidat (inclusiv efectuarea vizitei medicale  pentru care 
este necesară o planificare anterioară) este 1 martie 2019.

Căci soarta omului şi 
soarta dobitocului este 

aceeaşi: precum moare unul, 
moare şi celălalt şi toţi au un 
singur duh de viaţă, iar omul nu 
are mai mult decât dobitocul. Şi 
totul este deşertăciune. Amândoi 
merg în acelaşi loc: amândoi au 
ieşit din pulbere şi în pulbere se 
întorc.

Bucură-te, omule, cât eşti tâ- 
năr şi inima ta să fie veselă în zi- 
lele tinereţii şi mergi în căile ini-
mii tale şi după ce-ţi arată ochii tăi. 
      Ce folos are omul din toată 
truda pe care şi-o dă sub soare? Un 
neam trece, altul vine şi pământul 
rămâne totdeauna.
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SECUSIGIU

Ilie CHESA - Primar al comunei Secusigiu

Arad

„Vreau - și repet obsesiv acest aspect - să revitalizez 
Sorocul de Secusigiu!”

Domnule primar, știu 
că  mai  avem  de  discutat 

despre  multe,  foarte  multe  proiecte  și  probleme 
administrative, dar azi vreau să aflu, în începutul 
dialogului  nostru,  despre munca,  despre  felul  în 
care  vă  pregătiți  comuna pentru  cea  dintâi  zi  de 
decembrie?

Ei, nu este vorba doar despre această zi, e vorba 
despre întregul an care se mai desfășoară încă sub 
semnul centenarului. Astfel că am vorbit cu câțiva 
oameni de bine din comuna noastră, oameni care, 
alături de mine, se vor implica direct în pregătirea 
zilei de 1 Decembrie, unde doresc din tot sufletul 
ca toți cetățenii comunei Secusigiu să participe aici, 
pe acest platou aflat în fața primăriei noastre, unde 
câțiva din cetățenii angrenați în buna desfășurare 
a evenimentului, vor dona unul, doi, sau chiar trei 
porci, și cu răchie fiartă, cu vin fiert, să sărbătorim 
după datină, românește, marea noastră unire de la 
1918.

Bănuiesc,  după  cum  am  văzut  la  trecuta 
întâlnire a „Fiilor Satului”, unde au fost prezenți 
în număr mare cei stabiliți în alte așezări, că vor fi 
din nou prezenți la această sărbătoare.

Sincer, mă bucură faptul că din ce în ce, tot 
mai mulți fii ai comunei noastre se reîntorc la 
momente festive. De altfel, păstrez o foarte trainică 
și frumoasă legătură cu ei.

Încurajați,  cu  fapta,  evoluția  artistică  și  nu 
numai a tinerilor din comuna dumneavoastră…

Trebuie susținută această latură a evoluției 
lor. Spre plăcuta mea surprindere, constat că tot 
mai mulți tineri sunt implicați într-o adevărată 

Secusigiu este comuna unde orice jurnalist revine cu plăcere. Primitoare 
și  curată,  chiar  atunci  când  între  hotarele  sale  se  desfășoară  ample 

lucrări, Secusigiu este comuna cu oameni harnici și optimiști. Și veseli. Și cum 
sunt oamenii, tot astfel este și primarul lor: vesel și primitor. Cu ceașca de cafea 
în față - domnul primar, atât pe mine cât și pe șoferul nostru, mereu ne omenește 
la venire cu o ceașcă cu cafea - încep dialogul cu domnia sa.

competiție spirituală, tineri cărora le place poezia, 
literatura, arta în general. Le place muzica. Doriți 
câteva exemple?

Desigur!
Am câțiva muzicanți în comună care repetă 

deseori înainte de a urca pe scenă. În acest an, am 
fost surprins să aflu că mai sunt alături de noi încă 
trei tineri, cărora le mulțumesc și pe această cale că 
au venit să se alăture colectivului artistic al comunei. 
Este vorba de trei tineri, o solistă de muzică populară, 
una de muzică ușoară și de un coleg la fel de tânăr ca 
ele. Pot să nu mă bucur?

Domnule  primar,  ascultându-vă,  privindu-
vă,  în  timp  ce  îmi  vorbiți  de  acești  tineri,  am 
sentimentul  că  întineriți  și  dumneavoastră.  Ce 
vă  doriți,  vorbindu-mi  despre  latura  artistică  a 
secusigenilor?

Domnișoară, vreau - și repet obsesiv acest 
aspect - să revitalizez „Sorocul de Secusigiu”.

L-ați avut înființat…
Da, l-am avut în 2009. Dragă, vorbim de un 

ansamblu format din trei formații!
Și acum?
Din păcate, generațiile s-au schimbat, dar 

experiența trebuie readusă acasă. În acest sens am 
discutat cu o tânără, instructor de joc popular, pentru 
a găsi o modalitate pentru a închega, din nou, cel 
puțin o formație de dansuri tradiționale secusigene. 
Voi repeta această dorință chiar la ședințele cu 
părinții de la școală, unde voi participa, considerând 
că este rușinos pentru noi să nu „jucăm”, acasă la 
noi, sorocul nostru strămoșesc, atâta vreme cât el se 
„joacă” pe marile scene ale țării.

Rubrica școlii
 Zile libere pentru elevi în 2019

Mai este o luna până la vacanța de iarnă a elevilor, care începe pe 
22 decembrie și se încheie pe 13 ianuarie. Până la vacanța de 

vară, elevii au 34 de zile fără școală, exceptând sâmbetele și duminicile. 
Vacanța intersemestrială din 2019 începe pe 2 februarie și se încheie pe 
10 februarie. Apoi elevii vor mai avea vacanță din 20 aprilie până în 5 mai 
– vacanța de primăvară. Școală nu se va face nici de sărbătorile legale: 
30 noiembrie - Sfântul Andrei; 24 ianuarie - Ziua Unirii Principatelor 
Române;  1 mai - Ziua Muncii; 17 iunie - Rusalii.

Elevii au 34 de zile fără școală, exceptând sâmbetele și duminicile. 
Ultima zi din anul școlar 2018-2019 este pe 14 iunie.

De ținut minte
u Două calități pe lume nu 

pot fi simulate și nici înlocuite: 
inteligența și bunătatea! (Ileana 
Vulpescu)

u Educația nu e cât de mult ai 
memorat sau cât știi. E capacitatea 
de a face diferența între ce știi și ce 
nu știi. (Anatole France)

u Un popor care alege politi-
cieni corupţi, impostori, hoţi 
şi trădători, nu este victimă, ci 
complice. (George Orwell) Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE
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VOITEG Timiș

Vernisaj și concert la Voiteg                                                           

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAȘ

Onorându-și deviza, „Asociația pentru 
Cultură și Tradiție” condusă de doamna 

Carmen Cazan, a organizat în această lună, în sala 
de concerte a instituției, aflată în comuna Voiteg, 
un splendid spectacol muzical intitulat „Mona Lisa 
Jazz”. Cu acest prilej, invitații au putut viziona 
expoziția de pictură și de grafică a maeștrilor Kurta 
Cazimir și Kurta Cristian.

Aplauze, pentru admirabila evoluție artistică, 
au primit Beatrix Leila Imre, Diana Budea, Leonard 
Ivan și maestrul Horia Făgărășanu. Au fost prezente, 
personalități ale culturii, artei și învățământului 
bănățean. Această sărbătoare a spiritului a fost 
onorată de prezența domnului Tudor Marinescu, 
edilul comunei Voiteg.

Păstrând impresiile celor prezenți, pentru 
edițiile viitoare, lăsăm în acest număr să vorbească 
pozele realizate de maestrul fotograf Sebastian 
Puraci.

Doamna Carmen Cazan, a doua în stânga 
imaginii, alături de artiști
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„Termenul de acordare a voucherelor este finalul lunii noiembrie!”
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Tiberiu NEGREI

Când, noua mea colegă, Mihaela Astrenie, coordonatoarea jurnalului pe care îl țineți în mâini, 
mi-a  spus  că  îl  voi  întâlni  pe Tiberiu Negrei,  pentru a  realiza un  interviu  ce  va fi găzduit  în 

pagina cu invitați ai „Micului  jurnal al primăriilor”, m-am bucurat pentru faptul că dialogul  îmi va 
prilejui o nouă întâlnire cu o personalitate cu care, chiar îmi face plăcere să dialoghez. Pentru cititorii 
noștri, menționez că  juristul Tiberiu Negrei este vicepreședintele Federației Naționale a Sindicatelor 
din Administrația Locală (FNSA), dar și președintele sindicatului din administrația orașului Timișoara. 
Din sindicatul condus de domnia sa fac parte majoritatea funcționarilor publici din primăriile județelor 
Timiș, Arad, Hunedoara și Caraș Severin.

Domnule Tiberiu Negrei, cum îi ajută sindicatul 
pe funcționarii publici din primăriile aflate în 
județele Timiș, Arad, Hunedoara și Caraș Severin?

Sindicatul se implică la nivelul primăriilor sau al 
altor instituții la solicitarea membrilor de sindicat. 
Dacă este cazul ne și deplasăm unde suntem chemați. 
Avem discuții cu primarii, cu directorii de servicii 
și cu ceilalți colegi. Vorbim cu toți cei implicați în 
chestiunea respectivă pentru a o rezolva cu succes. 
Vedem dacă și solicitările au acoperire din punct de 
vedere legal.

O problemă, un exemplu de actualitate?
Un exemplu de actualitate este și problema 

voucherelor de vacanță. Unele primării nu 
oferă aceste vouchere angajaților, deși legea 
spune că trebuie să le dea.

Domnule Negrei, vă rog să explicați citi-
torilor noștri ce trebuie să facă sindicaliștii 
pentru a primi voucherele de vacanță?

Sindicatul a făcut o adresă încă din luna 
mai 2018 către toate consiliile locale din 
cadrul primăriilor în legătură cu această 
problemă. Atunci am solicitat ca la prima ședință de 
consiliu local să fie aprobată rectificarea bugetară, 
care să conțină și sumele necesare pentru acordarea 
voucherelor de vacanță.

S-au folosit oamenii de aceste vouchere?
Da, și chiar ne bucurăm că mulți colegi din 

primării au primit aceste vouchere de vacanță și 
le-au și utilizat pentru a-și face concediul pe 2018. 
Trebuie să spunem, însă, că mai există instituții care 
nu au oferit angajaților aceste facilități.

Ce e de făcut în aceste condiții?
Domnule Miron, colegii ne solicită să îi 

reprezentăm în instanță, dar sindicaliștii trebuie să 
ne împuternicească pentru această acțiune. Dacă 
până la instanță sindicatul poate face demersuri în 
numele lor, fără probleme, atunci când ajungem 
la instanță trebuie să fim împuterniciți. Așadar, 
fără împuternicirea membrilor de sindicat noi nu 
îi putem reprezenta în instanță. Avem mai multe 
dosare în acest sens. Avem adrese trimise chiar către 
Primăria Timișoara și către Direcția de Asistență 
Socială și către Serviciul Public de Creșe. Sunt și 
entități care nu au acordat voucherele de vacanță 
angajaților, deși există hotărâre de consiliu care 
aprobă bugetul și sumele necesare. Esta clar că, dacă 
funcționarii publici nu vor primi aceste documente, 
vom fi nevoiți să mergem în instanță.

Deci aveți nevoie de aceste împuterniciri...
Evident, avem nevoie de acele împuterniciri de la 

colegii sindicaliști, care ne cer sprijinul.
Care este termenul final de acordare a acestor 

vouchere?
Termenul de acordare a voucherelor este finalul 

lunii noiembrie. De la 1 decembrie nu se mai pot 
acorda aceste documente pe anul acesta. La nivel 
de federație, de asemenea, ne implicăm oricând este 
cazul.

Cum va fi, domnule Negrei, situația în anul 2019?
În acest sens, noi am transmis o adresă în care 

se specifică clar ce trebuie făcut. Având în vedere 
că în perioada următoare se vor întocmi, 
la nivel de instituţii, proiectele de bugete 
locale pentru anul 2019, conform art. 18 
alin. (1) din Legea nr. 153/2017, privind 
salarizarea personalului plătit din fonduri 
publice, începând cu 1 decembrie 2018, 
ordonatorii de credite acordă obligatoriu, 
lunar, indemnizații de hrană la nivelul anual 
a două salarii de bază minime brute pe țară 

garantate în plată. Indemnizațiile de hrană prevăzute 
la alin. (1) se acordă proporțional cu timpul efectiv 
lucrat în luna anterioară. Conform art. 26 alin. (4) 
şi alin. (5) din legea nr. 153/2017 „începând cu data 
de 1 decembrie 2018, ordonatorii de credite acordă, 
obligatoriu, o indemnizație de vacanță”.

Care este valoare reală a unei indemnizații de 
acest gen?

Valoarea anuală a indemnizației de vacanță este 
la nivelul unui salariu de bază minim brut pe țară 
garantat în plată și se acordă proporțional cu timpul 
efectiv lucrat în cursul anului calendaristic. De 
asemenea, în temeiul art. 26 alin. (1) şi (3) din Legea 
nr. 153/2017 „ordonatorii de credite pot acorda 
lunar premii de excelență pentru personalul care a 
participat direct la obținerea unor rezultate deosebite 
în activitatea instituțiilor sau autorităților publice, în 
limita a 5% din cheltuielile cu salariile de bază..., 
aferente personalului prevăzut în statul de funcții, 
sub condiția încadrării în fondurile aprobate prin 
buget.

Despre premiile de „excelență”, ce îmi puteți 
spune?

 Premiile de excelență individuale lunare nu pot 
depăși, anual, două salarii de bază minim brute pe 
țară garantate.

Dialog consemnat de Gheorghe MIRON


